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 بستری ایرانی برای تحصیل
دخترانِ افغان

درباره ی  طالبان  جدید  سیاست های  اعلامِ  با 
تحصیل دختران در دانشگاه ها و موسسات آموزش 
عالی، پس از اینکه وزارت امور خارجه ایران با احضار 
سرپرست سفارت افغانستان موضع خود را درباره ی 
این سیاست مشخص کرد، حالا مسئول »فیلیمو« 
با انتشار توییتی خبر داده که »فیلیمو مدرسه« 
به صورت رایگان برای تحصیل دختران افغان در 
انتشار  ایسنا،  به گزارش  نظر گرفته شده است. 
خبر تعلیق تحصیل دختران افغان از سوی وزیرِ 
تحصیلات عالی طالبان موجی در فضای رسانه ای 
و مجازی به راه انداخت که مخالفت آشکار برخی 
کشورها را نیز به همراه داشت. در همین راستا روز 
شنبه ـ سوم دی ماه ـ وزارت امور خارجه ایران با 
فرا خواندن سرپرست سفیر افغانستان در ایران 
موضعِ خود را درباره ی این سیاست مشخص کرد: 
»امروز با دعوت از سرپرست سفارت افغانستان 
ضمن تشریح موضع سخنگوی وزارت خارجه ایران 
در خصوص تعلیق تحصیل دانشجویان دختر در 
دانشگاه های افغانستان آمادگی جمهوری اسلامی 
ادامه  مشکلات  حل  به  مساعدت  برای  را  ایران 
به  جمله  از  مختلف  طرق  به  دختران  تحصیل 
صورت برخط و استفاده از زیرساختهای موجود در 
ایران اعلام کردم.« زمان زیادی از این موضع گیری 
نگذشت که محمدجواد شکوری، مسئول فیلیمو 
با انتشارِ توییتی خبر داد که »مدرسه فیلیمو« به 
صورت رایگان برای تحصیل دختران افغان در نظر 
گرفته شده است. او در این توییت نوشته است: 
»با افتخار فیلیمو مدرسه به صورت کاملا رایگان در 
خدمت دانش آموزان دختر افغانستان است که از 
سرِ تنگ نظری از حق تحصیل و آموزش محروم 
هستند. ای کاش بضائت ارائه خدمت به دختران 
دانشجو را هم داشتیم و می توانستیم اثر این جهل 

را برای خواهرانمان کم رنگ تر کنیم.«

در بازدید از موزه سینما مطرح شد
سینمای ایران در سوریه طرفدار 

زیادی دارد

موزه سینمای ایران میزبان هیاتی از کشور سوریه 
شد.

به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی موزه 
سینما، ایمن الاخرس مدیر کل تبلیغات و اطلاع 
رسانی کشور سوریه در بازدید از موزه سینمای ایران 
که عصر ۳ دی ماه انجام شد، گفت: خوشحالم 
ایران را از نزدیک می بینم و توانستم با وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی و معاونان ایشان از نزدیک دیدار 
کنم. سینمای ایران با توجه به قدمتی که از سال 
است.  شده  شناخته  دنیا  در  دارد  تاکنون   1900
همچنین سینمای ایران در میان مردم سوریه به 
واسطه جهانی شدنش و کارگردان های خوبی که 

دارد طرفداران زیادی پیدا کرده است.
شهرک  از  ایران  در  حضورم  در  افزود:  وی 
سینمایی دفاع مقدس نیز دیدن کردم ، این شهرک 
برای ساخت فیلم های سینمایی تجهیزات بسیار 
خوبی دارد و طبق مذاکراتی که با رییس سازمان 
سینمایی و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی داشتیم 
مقرر شد یک شهرک سینمایی مشترک با کمک 
ایران در سوریه بسازیم و برای ساخت از تجربیات 

ایران در این زمینه استفاده کنیم.
مدیر کل تبلیغات و اطلاع رسانی سوریه در بازدید 
از موزه سینما بیان داشت: از دیدن موزه سینما به 
وجد آمدم؛ می توانم بگویم که به معنای واقعی 
موزه است زیرا در آن همه خاطرات سینمایی یک 
هنرمند را می توانیم ببینیم. امیدوارم دوباره بتوانم 
به ایران سفر کنم و از اماکن فرهنگی آن به ویژه 
موزه سینما دیدن کنم چرا که یکی از مکان هایی 
است که از دیدن آن بسیار خوشحال شدم و این 
باقی  ذهنم  در  همیشه  برای  زیبا  فرهنگی  خانه 
می ماند. گفتی است، این هیات که از کشور سوریه 
آمده بودند از بخش های مختلف موزه سینمای 

ایران بازدید کردند.

کشف زیورآلات در یک گورستان 
ماقبل  تاریخ

باستان شناسان در یک گورستان باستانی واقع در 
فرانسه گوری مملو از زیورآلات کشف کردند.

اوریجینز،    انشنت  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
در  کاوش  مرحله  دو  از  پس  باستان شناسان 
گورستان ماقبل تاریخی که در فاصله 900 تا ۶00 
پیش از میلاد مورد استفاده قرار می گرفت، گوری 
را کشف کردند که فردی در آن به همراه جواهرات 

مسی دفن شده بود.
این گورستان که در اواخر عصر برنز و اوایل عصر 
آهن مورد استفاده قرار می گرفت، مساحتی معادل 
باستان شناسان  است.  برگرفته  در  را  هکتار   1.۳
نخستین بار این گورستان را در سال ۲0۲1 کشف 
دو  در  میلادی  جاری  سال  در  اما  بودند،    کرده 

مرحله آن را کاوش کردند.
را  باستان شناسی  گنجینه های  گورستان  این 
دربرگرفته است که اطلاعات بسیار ارزشمندی را 
ارائه  درباره سنت های خاکسپاری جنوب فرانسه 
می دهد. در سال ۲0۲1 باستان شناسان 10 گور و 
تپه  را زیر  سه مکان مخصوص سوزاندن اجساد 
کشف  گورستان  این  در  واقع  عظیم  خاکسپاری 
کردند. تپه خاکسپاری در حقیقت انبوهی از خاک 
و سنگ است که روی یک یا چند گور تشکیل شده 
است. قطر تپه این گورستان ۳۳ متر است و گودال 
عمیقی در اطراف آن وجود دارد. گمان می رود در 
ابتدا اطراف این تپه، حلقه ای از سنگ  ایجاد شده 
بود. باستان شناسان در سال جاری میلادی دو گور 
در خارج از تپه خاکسپاری کشف کردند؛ در یکی 
از این گورها، بقایای انسانی به همراه نوعی دستبند 
پیچ خورده مسی،   یک مروارید و یک سنگ جواهر 
کشف شد. بقایای این فرد درحالی کشف شده که 
سنگ جواهر روی شانه سمت چپ او قرار داشت. 
در این گور علاوه بر زیورآلات دو ظرف سرامیکی نیز 
وجود داشت که در نزدیکی سر جسد قرار داده 

شده بودند.
تاکنون  که  گنجینه ای  بزرگترین  دیگر  گور  در 
در این گورستان کشف شده، قرار داشت. فردی 
لوله ای  نوعی گردنبند  بود که  درحالی دفن شده 
شکل در گردن او قرار داشت. روی هر قوزک پای 
او سه پابند وجود داشت و در هر کدام از انگشت 
شست پایش نیز سه حلقه پیدا شد. در این گور 
همچنین یک سنجاق سینه و یک کوزه سرامیکی 
بزرگ قرار داشت. در این دوره از تاریخ قرار دادن 

کوزه  در گور رایج بود.

فروش حراجی های بزرگ دنیا بالا 
رفت

مسوولان حراجی »فیلیپس«  هفته گذشته در 
بیانیه ای اعلام کردند که این حراجی در سال ۲0۲۲ 

حدود 1.۳ میلیارد دلار فروش داشته است.
به گزارش ایسنا و به نقل از آرت نیوز،  با اینکه 
فروش 1.۳ میلیارد دلاری سالانه یک رکورد برای 
»فیلیپس« محسوب می شود، اما نسبت به فروش 
تنها هشت  بود،  دلار  میلیارد   1.۲ که  قبل  سال 
درصد افزایش داشته است. فروش سال گذشته 
درصد   ۳۲ همه گیری  از  پیش  دوران  به  نسبت 

افزایش داشت.
یک  از  بیش   ۲0۲۲ سال  در  فیلیپس  حراجی 
میلیارد دلار در حراجی های عمومی فروخت،  این 
درحالی است که این آمار در سال ۲0۲1 حدود 99۳ 
میلیون دلار بود. در سال ۲0۲۲ همچنین حدود 
۲۵0 میلیون دلار در جریان حراجی های خصوصی 
فروخته شد. این آمار در سال گذشته حدود ۲0۸.۲ 
میلیون دلار بود. فیلیپس که کوچکترین حراجی 
می شود،   محسوب  جهان  مهم  حراجی  سه  بین 
مدت ها دو شعبه در لندن و نیویورک داشته است. 
این حراجی اخیرا شعبه جدیدی را در  مسوولان 
لس آنجلس نیز افتتاح کرده اند تا از این طریق بر 
مجموعه داران ساحل غربی آمریکا، یعنی ۲0 درصد 
از خریداران آمریکایی این حراجی، بیشتر تمرکز 
داشته باشند. مدیرعامل این حراجی همچنین از 
برنامه هایی برای افتتاح شعبه جدیدی در هنگ کنگ 
در راستای راهبردهای افزایش فروش خبر داده بود. 
طبق برنامه ریزی ها این شعبه در سال ۲0۲۳ افتتاح 
خواهد شد. با این حال در طول سال ۲0۲۲، فروش 
این حراجی در آسیا کاهش داشته است. مجموعه 
فروش مربوط خریداران هنگ کنگی به 1۶۷ میلیون 
دلار رسید،  این درحالی است که این رقم در سال 

۲0۲1 حدود ۲۷0 میلیون دلار بوده است.

به گزارش ایسنا، آنچه که مسلم است مجریان در 
ویژه برنامه ها رقم های چشمگیرتری نسبت به برنامه هایی 
که در طول یک دوره مشخص اجرا می کنند، به دست 
می آورند. حتی مهمانان و کارشناس های این برنامه ها 
شرایط  به  نسبت  متفاوت تری  پیشنهادهای  با  نیز 

معمول روبرو می شوند.
که  است  این  دستمزدها  اختصاص  شیوه  توجیه 
اجرای یک  پذیرش  برای  جهت راضی کردن مجریان 
ویژه برنامه، رقابتی تنگاتنگ در می گیرد و مجری حاضر 
نمی شود با دستمزد معمول برنامه های مدت دار و نفس 
گیر را آن هم حدود یک ماه هر روزه در عرض چند 
ساعت اجرا کند، پس برای تلویزیون راهکاری نمی ماند 

جز بالا بردن دستمزد با کمک اسپانسر.
اما واقعا دستمزد مجریان در تلویزیون و رادیو بر چه 
اساس و مبنایی تعیین می شود؟ آیا سقف و کفی برای 
این رقم وجود دارد و کسی روی این دستمزدها نظارت 
چقدر  دریافتی  میزان  کمترین  و  بالاترین  می کند؟ 
است؟ مجریان ویژه برنامه ها چه مبلغی می گیرند؟ و 
چرا بین اجرا در رادیو و تلویزیون این میزان اختلاف 

فاحش دیده می شود؟
دستمزدهای بالا به اسپانسر برمی گردد

رسول مجیدی از مجریان ویژه برنامه های جام جهانی 
تلویزیون که اجرای »جام ۲۲« را در شبکه ورزش عهده 
دار بود، در واکنش به گمُانه های پرداخت دستمزدهای 
میلیاردی به برخی مجریان جام جهانی، چنین اظهار 
است  پایین  بسیار  دستمزدها  کل  طور  به  می کند: 
حداقل آن چیزی که من در اطرافیان دیدم اینطور بود. 
در شبکه ورزش واقعا اینطور نبود که بحث دستمزد 
چنین  است  ممکن  هم  ما  باشد.  مطرح  میلیاردی 
خبرهایی را شنیده باشیم اما اگر صحت داشته باشد، 
یک دلیل این دستمزدهای بالا، به اسپانسر برمی گردد.

صداوسیما به کسی میلیاردی دستمزد نمی دهد
میلیاردی  کسی  به  صداوسیما  اینکه  بیان  با  وی 
دستمزد نمی دهد، در عین حال تصریح می کند: در 
تولید یک برنامه اسپانسر نقش بسیاری مهمی دارد 
وگرنه سازمان صداوسیما به کسی میلیاردی دستمزد 
نمی دهد. حتی اگر آن شخص مهران مدیری باشد. 
این پول ها را هم صداوسیما به مهران مدیری نداد بلکه 
اسپانسر داد. بنابراین بحث اینکه برنامه خوب باشد یا 
نباشد، مطرح نیست. اسپانسر وقتی 10 برابر پول می 
دهد، عوامل هم 10 برابر دریافت می کنند و یا حداقل 
پنج برابر را دریافت می کنند. اعداد و ارقام را نمی دانم 
اما دستمزدهای میلیاردی را شنیده ام ولی هیچگاه از 

کسی صحتش را نپرسیده ام.
بیشترین دستمزد برای جواد خیابانی است

مجری شبکه ورزش سیما با اشاره به دستمزدهای 
اجرا در شبکه ورزش سیما در ویژه برنامه جام جهانی، 
یادآور می شود: طبق اعلام تهیه کننده برنامه »جام 
۲۲« و با توجه به تجربه اجرا، بیشترین دستمزد باید 
به جواد خیابانی تعلق بگیرد که فکر نمی کنم بیش از 
100 میلیون باشد و این دستمزد با توجه به استطاعت 
اسپانسر  اگر  بنابراین  است.  شده  پرداخت  اسپانسر 
نباشد دستمزد مجری خیلی پایین خواهد بود. اما آنچه 
شنیده ایم اختلافات دستمزد میان مجریان برنامه های 
به عنوان مثال شاید کل  جام جهانی فاحش است؛ 
بودجه ما در شبکه ورزش سیما، به اندازه یک برنامه 
در شبکه سه هم نباشد. اما به هر حال معادله قوی در 
این ماجرا به سمت اسپانسر برمی گردد که در پرداخت 
این دستمزدها تاثیرگذار است. اگر ما هم پخش زنده 
بازی ها را داشتیم شاید شرایط تغییر می کرد؛ اسپانسر 
بهتری می داشتیم و دستمزد بیشتری هم دریافت می 
کردیم. اسپانسر وقتی می بیند پخش زنده نداریم، نمی 
پذیرد. من مخالف این اتفاق نیستم؛ چراکه شاید روزی 

ما هم مثل آنها دستمزد گرفتیم.
مجیدی درباره تفاوت فاحش دستمزدها عنوان می 
این ماجرا  کند: چون سازمان صداوسیما خودش در 
دخیل نیست، مجری جوان و پیشکسوت برایش در 
برنامه چقدر  آن  که  است  این  مهم  نیست.  اولویت 

درآمد کسب کرده که شاید غیرمنطقی هم نباشد.
تجربه اجرای ویژه برنامه جام جهانی

این مجری تلویزیون از تجربه حضور خود در جایگاه 
مجری در ویژه برنامه جام جهانی ۲0۲۲ قطر این چنین 
می گوید: من در اولین دوره ای که با سازمان صدا و 
سیما همکاری کردم، به عنوان روزنامه نگار کارشناس 
حضور داشتم. برنامه ای که پیمان یوسفی و مزدک 
مجری  البته  موقع  آن  بودند.  آن  مجریان  میرزایی 
نبودم. در دوه بعد، ۲01۸ بود که همکاری ام با سازمان 
صداوسیما بیشتر شد، آنجا ماندم و مجری شدم. یک 
در  کردم.  اجرا  را  فوتبالی«  های  »شب  برنامه  فصل 
جام جهانی گذشته آقای خیابانی مجری بودند و من 
به همراه محمد میر اجرای بخش خبر این برنامه را بر 
عهده داشتیم. در ادامه اجرای برنامه »لذت فوتبال« را 
برعهده داشتم. ولی در جام جهانی ۲0۲۲ مجری یک 
این  جامعه  متفاوت  شرایط  در  که  بودم  برنامه  ویژه 

برنامه پخش شد.
برای دعوت از مهمانان معذوریت داشتیم

وی درباره تجربه اجرای ویژه برنامه فوتبالی در شرایط 
متفاوت جامعه می گوید: از نظر دعوت از مهمانان 
خیلی معذوریت داشتیم. فضای مجازی هم ملتهب 
بود. خیلی از اوقات ما خبرها را از فضای مجازی پیگیری 
می کردیم که در این شرایط آن را هم کامل نداشتیم. 
ولی فکر می کنم با همه این شرایط برنامه خوبی شد. با 
توجه به اینکه اغلب شبکه ها هم در جام جهانی ۲0۲۲ 
برنامه داشتتند، قطعا رقابت وجود داشت و این، کار 
را برای ما سخت تر می کرد. البته شبکه ورزش پخش 
زنده بازی ها را نداشت، به همین جهت روی بخش 
تحلیلی مسابقات بیشتر توجه کرد. به هر حال ابزار 

اصلی، پخش زنده بازی هاست که ما نداشتیم. با این 
همه پیام های زیادی داشتم که به طور خاص عنوان 
می کردند فوتبال را از شبکه سه می بینند ولی بین نیمه 

و بعد بازی را از شبکه ورزش سیما دنبال می کنند.
به دلیل نبود اینترنت آیتم هایمان فراگیر نشد

این مجری که اجرای برنامه »لذت فوتبال« را برعهده 
جام  برنامه  ویژه  های  آیتم  ساخت  ی  درباره  دارد، 
جهانی و دشواری های آن در نبود اینترنت اظهار می 
کند: آنچه که ما در برنامه »لذت فوتبال« درگیر آن 
هستیم، اینترنت است؛ چرا که بیشتر تصاویرمان را در 
بازی های خارجی از طریق اینترنیت تامین می کنیم. 
نکته دیگر اینکه شما زمانی متوجه می شوی آیتمی از 
برنامه ات دیده شده که در فضای مجازی دیده شود. ما 
آیتم های زیادی پخش کردیم چون ساعات زیادی روی 
آنتن بودیم اما همه این آیتم ها فراگیر نشد. آیتم هایی 
داشتیم که برای اولین بار با نگاه طنز به جام جهانی 
پرداختیم؛ چیزی که در سال های پیش نبود. سعی 
کردیم از آیتم هایی که خود فیفا می دهد استفاده کنیم. 
یکسری آیتم های روتین از قبیل معرفی کشورها و تیم 
ها هم بود که هر برنامه سازی باید آن را داشته باشد. 
اما سعی کردیم زاویه دید متفاوتی استفاده کنیم. از 
نریتورها و گزارشگران خوبمان از جمله حمید محمدی 

استفاده کردیم.
مجیدی با بیان اینکه برای تولید و پخش ویژه برنامه 
»جام ۲۲ « از مردادماه امسال پیش تولید را آغاز کرده 
بودند، در عین حال توضیح می دهد: به دلیل شرایطی 
که پیش آمد خروجی چیز دیگری شد از جمله مهمانان 
برنامه. بر این اساس سعی کردیم »جام ۲۲« را مثل 
برنامه های مطرح دنیا با کارشناسان ثابت ادامه دهیم.

کار کردن با جواد خیابانی سخت و شیرین است
این مجری با وجود اینکه مخالف اجرای دو نفره در 
یک برنامه تلویزیونی است و نسبت به آن حس خوبی 
ندارد، در عین حال تجربه اجرا در کنار جواد خیابانی را 
متفاوت می داند و عنوان می کند: کار کردن با جواد 

خیابانی خیلی سخت، ولی در عین حال شیرین است. 
که  چرا  داشتند  دوست  را  من  هم  ایشان  خداراشکر 
اگر کسی را دوست نداشته باشند، اذیت می شوند. 
آقای خیابانی آدم را به چالش می کشد. به طور کلی 
همکاری خوبی بود. اما در کل موافق دو اجرایی نیستم 
به دلیل اینکه ممکن است خیلی از ریتم دور شوند. مگر 
اینکه دو مجری مکمل هم باشند که به نظر می رسد در 
برنامه »جام ۲۲« ریتم خوب بود. از این جهت که آقای 
خیابانی به فوتبال از جنبه دیگر به لحاظ تاریخی نگاه و 
با لحن خاص خود بیان می کنند که ممکن است خود 
من هم بعضی چیزها را بشنوم شگفت زده شوم. من 
هم کار خودم را می کنم. بنابراین در این مدل برنامه 
نباید دو مجری هم سطح باشند. یکی کارشناس تر 
باشد یکی اجرای قوی تر و بیشتری داشته باشد. در غیر 
اینصورت موازی کاری است. اما آقای خیابانی به دلیل 
اینکه وجهه قدیمی و نگاه تاریخی بودن را دارا هستند 

و کلام خاصی دارند در نگاه مخاطب جذابیت دارند.
برخی جملاتی که از خیابانی وایرال می شود، گاف 

نیست
وی درباره اجرای جواد خیابانی و برخی از بخش های 
اجرای او که به طنز در فضای مجازی وایرال می شود، 
برخی  متوجه شدم  مدت  این  در  من  است:  معتقد 
جملاتی که از آقای خیابانی وایرال می شود و برخی 
فکر می کنند، گاف است، اینطور نیست. ایشان رسانه 
را خوب می شناسند و می دانند که چطور مخاطب را 

جذب کنند و اگر هر نکته ای است فکر شده است.
رسول مجیدی در ادامه درباره خروجی ویژه برنامه 
»جام ۲۲« یادآور شد: جام جهانی فرصت خوبی بود 
و بازخوردها متفاوت بود. یکسری آیتم های این برنامه 
حالا نمی دانم به خاطر حضور آقای خیابانی بود یا هر 
دلیل دیگر، مثل  آیتمی که با حضور آقای تاج روی 
آنتن رفتیم، بسیار وایرال شد. به همین جهت نسبت 
به قبل خیلی از مخاطبان ابراز لطف بیشتری داشتند و 

مشخص است برنامه جام ۲۲ دیده شده است.

که  ملی  کفش  ساختمان  نخستین 
حدود ٩ دهه، گوشه ای از میدان »قیام« 
تهران سرپا مانده و در سودای مرمت بود، 
تهدید  و  ریزش  بهانه “خطر  به  سرانجام 
امنیت جانی عابران پیاده و شهروندان”، 
تخریب شد. این اقدام در حالی است که 
تهران موزه سیمان در کارخانه  شهرداری 

قدیمی آن را به تازگی افتتاح کرده است.
گذشته  هفته  تا  اگر  ایسنا،  گزارش  به 
می افتاد،  تهران  قیام  میان  به  گذرتان 
میان  در  محصور  و  فرسوده  ساختمانی 
تیرآهن هایی، در ضلع شمال غربی میدان 
که  ساختمانی  می خورد؛  چشمتان  به 
»کفش ملی تهران« نام داشت و یکی از 
یادگاری های تهران قدم از حدود نود سال 
پیش بود که متولیان حفظ آن، سال ها با 
از کنار آن گذر کردند و وقتی  بی توجهی 
زمزمه های خطر ریزش آن شنیده شد، با 

نادیده  گرفتن هویت تاریخی این ساختمان، 
به تخریب آن کمر بستند.

امروز اما چیزی که در گوشه ای از میدان 
قیام به چشم می آید، جای خالی ساختمان 
و  از خاک  کفش ملی است که خرواری 
این  تخریب  است.  گرفته   را  آن  گچ جای 
ساختمان چند سالی به واسطه هشدارهای 
میراث دوستان و رسانه ها به تعویق افتاده 
بود. آن ها ثبت این بنای قدیمی را خواستار 
شده بودند اما این اعتراض ها راه به جایی 
نبرد و سرانجام این ساختمان قدیمی، از 

میان برداشته شد.  
ال پرسش این است جای این ساختمان، 
از  مهم تر  و  تهران  هویت  از  بخشی  که 
آن تاریخ یک تولید ملی را در خود جای 
می کند؟  علم  قد  بنایی  چه  بود،  داده 
می گویند:  ساختمان  این  اطراف  کسبه  
یک هفته ای هست که تخریب ساختمان 

کفش ملی آغاز شده است. بهانه تخریب 
هم “خطر ریزش ساختمان و تهدید جان 
عابران پیاده” بوده است. برخی از کسبه در 
پاسخ به پرس وجوهای خبرنگار ایسنا درباره 
سرنوشتی که در انتظار مخروبه ساختمان 
کفش ملی است، حدس می زنند رستوران 
ساختمان  این  کنار  که  شده ای  شناخته 
ساختمان  مالک  از  را  آن  است،  قدیمی 
خریده تا به وسعت رستوران خود بیفزاید.

به ذهن رسیدن این پرسش هم عجیب 
نیست که آیا اقدام شهرداری تهران در روز 
گذشته مبنی بر حضور شهردار و رییس 
قدیمی  کارخانه  محل  در  شهر  شورای 
سیمان شهر ری - که این حضور به عنوان 
فاز نخست راه اندازی موزه صنعت سیمان 
تخریب  با  آن  و همزمانی   - توصیف شد 
تصادفی  ملی،  کفش  قدیمی  ساختمان 
بوده است؟ آیا خبری کردن یکی از آن ها 

احتمالی که دور از ذهن نیست

دستمزدهای میلیاردی برای مجریان جام جهانی؟
یکی از مجریان تلویزیون ادعایی که در رویداد اخیر جام جهانی ۲0۲۲ مبنی بر پرداخت دستمزدهای میلیاردی به برخی مجریان تلویزیون عنوان شده را 

چندان دور از ذهن نمی داند و در این مسیر، اسپانسر را راهکار پرداخت این دستمزدها برمی شمارد.

ساختمان »کفش ملی« تخریب شدهمزمان با افتتاح موزه صنعت سیمان

ما هم ممکن 
است چنین 
خبرهایی را 

شنیده باشیم 
اما اگر صحت 
داشته باشد، 

یک دلیل این 
دستمزدهای 

بالا، به اسپانسر 
برمی گردد

رییس سازمان سینمایی در افتتاحیه روزهای فیلم روسیه در بنیاد سینمایی 
فارابی عنوان کرد: »تفکر تحریم محور« به ویژه در عرصه فرهنگ و سینما 
محکوم به شکست است و این واقعیتی است که سیاستمداران باید به آن 

توجه کنند.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی، آیین افتتاحیه 
»روزهای فیلم روسیه« عصر روز شنبه ۳ دی با حضور مدیران ارشد سینمایی 
ایران، سفیر روسیه و مهمانان ویژه سینمای روسیه در سالن زنده یاد عباس 

کیارستمی بنیاد سینمایی فارابی برگزار شد.
محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی نیز با حضور در این افتتاحیه عنوان 
کرد: خوشحالم که سرانجام، امکان برگزاری »روزهای سینمای روسیه در تهران« 
ایران و روسیه، علاقه مندان  فراهم شد و از رهگذر توسعه روابط دو کشور 

سینما می توانند با منتخبی از تازه ترین آثار سینمایی روسیه آشنا شوند.
سینمای نوین ایران در دوره رنسانس و نوزایی، پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
بارها در جشنواره ها و مجامع سینمایی روسیه  ایرانی،  پدید آمد، فیلم های 
با تماشاگران روسی ارتباط حسی و عاطفی برقرار کرده  و در جشنواره های 
از جمله جشنواره فیلم پلیس مسکو، منبر طلایی کازان و  مختلف روسیه 

جشنواره اصلی مسکو و... به نمایش درآمده اند.
وی افزود: در مقابل در جشنواره بین المللی فیلم فجر در تهران نیز، بارها، به 
فیلم ها و سینماگران روسی پرداخته شده و مطالب و یادداشت های زیادی از 
سوی منتقدان و مدرسان ایرانی درباره وجوه زیبایی شناسی و شاعرانه فیلم های 

روسیه منتشر شده است. »روزهای سینمای روسیه در تهران« نشانگر آن 
است که با امضاء و تبادل تفاهم نامه بین ایران و روسیه طرف های مسئول در 
هر دو کشور مصمم هستند محورهای مورد علاقه را عملیاتی کنند و به روابط 

فرهنگی و سیاسی عمق بیشتری ببخشند.
رییس سازمان سینمایی خاطر نشان کرد: در سفر آگوست ۲0۲۲ به مسکو و 
دیدار با معاون وزارت فرهنگ فدراسیون روسیه بر گفت وگو و مفاهمه فرهنگی 
و اجتماعی در دنیای امروز تاکید و اکنون نیز تکرار می کنم. سینمای ایران 
نشان داده که تحریم شکن است. ما تحریم های زیادی را تجربه کرده ایم اما 
تحریم فرهنگی تاثیرگذار نبوده و نیست. بگذارید ساده تر بگویم سینماگران 
الزاماً هستی و دنیا را از دریچه محدود سیاستمداران نمی بینند و دوست دارند 
با زبان هنر راهی به قلب  انسان ها بازکنند و ترسیم گر زیبایی و صلح و عطوفت 

باشند.
وی تصریح کرد: متاسفانه غرب با سیاست یک جانبه گرایی و انحصار خواهی 
خویش همواره کوشیده است میراث فرهنگی و بنیان های تمدنی و هنری ما 
را دچار چالش کند و در این راه استراتژی تحریم را در پیش گرفته است اما 
معتقدم »تفکر تحریم محور« به ویژه در عرصه فرهنگ و سینما محکوم به 

شکست است و این واقعیتی است که سیاستمداران باید به آن توجه کنند.
خزاعی با بیان اینکه دنیای امروز شاهد شکل گیری قطب های جدید فرهنگی 
است، بیان کرد: این روند با تحریم متوقف نمی شود. پس بیایید فرصت ایجاد 
شده برای بسط و گسترش همکاری های سینمایی دو کشور را قدر بدانیم. در 

حوزه فرهنگ و خصوصا سینما نباید همه چیز را در مناسبات دولتی خلاصه 
شرکت های  و  خصوصی  بخش های  فعالان  کنیم  کمک  است  خوب  کنیم. 
فیلمسازی دو کشور راه تعامل و گفتگو با هم را تمرین کنند و موانع موجود در 
تولید مشترک و یا اکران و نمایش فیلم ها در سینماها و سایر پلتفرم ها را برطرف 
کنند. در این صورت با تغییر دولت ها و مسئولان هم، روابط و همکاری های 
سینمایی دستخوش تغییر نمی شود. انتظار داریم با استفاده از ظرفیت های 
پایدار فرهنگی دو کشور از قبیل ظرفیت سینماها، پلتفرم ها، موزه ها و مراکز 

علمی و دانشگاهی و... رشته همکاری ها به صورت پیوسته شکل بگیرد.
نسل  فیلم های  با  بیشتر  را  روسیه  سینمای  ایرانی،  مخاطبان  افزود:  وی 
فیلمسازان مربوط به دوره اتحاد جماهیر شوروی به یاد می آورند. لازم است که 
علاقه مندان ایرانی، نسل جدید سینماگران روس را بهتر و بیشتر بشناسند و 
این گونه هفته های فیلم فرصت مناسبی برای شناخت سینمای معاصر روسیه 

است.
این نکات قابل  بیان کرد:  معاون سینمایی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
تایید است که ظرفیت همکاری های دو کشور به خاطر منافع و علائق مشترک 
تاریخی و فرهنگی از یکسو و همچنین دیدگاه نظری یکسان ایران و روسیه در 
بسیاری از مسائل منطقه ای و موضع مشترک آن ها در مواجهه با سیاست 
یکجانبه گرایی و نظم نوین ادعایی غرب، بیش از این هاست و باید به تولیدات 
مشترک، اکران فیلم در دو کشور و به اشتراک گذاشتن دستاوردهای آموزشی 

و تکنولوژیکی جدی تر فکر کنیم.

خزاعی در پایان صحبت هایش ضمن تشکر از بنیاد سینمایی فارابی، سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی، رایزنی فرهنگی ایران در روسیه، سفیر فدراسیون 
روسیه در ایران برای فراهم کردن مقدمات سفر هیأت اعزامی روسیه به ایران 
گفت: از مساعی وزارت فرهنگ روسیه برای طراحی رویداد روزهای سینمای 
روسیه در تهران قدردانی می کنم و امیدوارم این مراسم شروعی بر گسترش 

تعاملات سینمایی دو کشور باشد.

خزاعی: 
»تفکر تحریم محور« در عرصه فرهنگ و سینما محکوم به شکست است


